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Recordeu que la dieresi té dues funcions distintes:

1. Indicar que cal pronunciar la u dels conjunts que, qui, gue, gui: aigilera,
Puasqiies, aqiiifer, pingiii...

2. Indicar que una 7 o una u no formen diftong amb la vocal anterior o se-
glient, és a dir, que es pronuncien en cops de veu diferents:

formen diftong no formen diftong
rai ra-im
no-ies co-i-es
peu pe-tic
Jfei-na ca-fe-i-na
du-ia con-du-i-a
oi-da o-i-da
diu di-iirn
Sruit Sru-it

Paraules amb diéresi

a) Porten diéresi les formes del singular i la tercera persona del plural del pre-
sent de subjuntiu dels vérbs acabats en -ear, -iar, -oar, -uar, com: aca-
riciar, accentuar, anunciar, apreciar, canviar, collegiar, crear, esquiar,
estalviar, estudiar, lloar, odiar, promiscuar, pronunciar, rumiar, somiar (o

somniar), SUar...

Com que limperatiu es forma a partir del subjuntiu, també portaran dieresi la

tercera persona del singular i del plural: |

- |
present subjuntiu |

estudii sui .

estudiis Suis estudia sua

estudii sui estudii sui

estudiem suem estudiem suem

estudieut sueu estudieu sueu

estudiin suin estudiin suin

Si davant les terminacions - -is, -in, hi ha una i precedida de vocal, aques-
ta i desapareix. Es el cas dels verbs acomboiar, desmaiar, enraiar, esborneiar

se, esglaiar, remeiar...

desmai

desmais desmaia
desmai desmai
desmaiem desmaiem
desmaieu desmaieu.
desmain desmain





[image: image2.jpg]D) La i de les desinéncies -ia, -ies i -ien del preterit imperfet d’indicatiu porta
diéresi quan la precedeix una vocal atona; i accent a la primera i segona per-
sones del plural. Vegeu per exemple limperfet d’indicatiu del verb cloure:

imperfet d'indicativ
cloia cloiem
cloies cloieu
cloia cloien

'

©) Fixeu-vos que els cultismes derivats que acaben amb els sufixos -tat, -al,
-itzar... porten diéresi encara que en el mot primitiu hi hagi diftong:

no formen diftong -
-
arcaic arcailzant, arcaitzar
déu deitat, deificar, deiforme
esferoide esferoidal
espontani espontaneitat
europeu europeilzant, europeitat
Sluid Suidesa
heroi heroina, heroicitat
trapezoide trapezoidal

Estalvi de la dieresi

No s’ha de posar dieresi en els casos segiients:

@) En les paraules en qué la 7 o la & duen accent grafic, segons les normes
d’accentuacio: suis, pais, vei, agraiem, incloieu... [perd suissa, paisos,

veina, agraia, incloia...]

b) En les terminacions llatines -us, -um: Marius (Mda/ri/us), harmonium
(har/mo/ni/um), podivm, aquarium, Pius, continuum, meédium, lindleum...

©) En els mots compostos amb els prefixos seglients:





[image: image3.jpg]No es consideren compostos reqill (i derivats: retillos, retillosa...) 1 l€s TOrmes
del verb reeixir (reixo, reixes, reix, reixen, reix, reixi, reixin).

) En els mots acabats en els sufixos -isme, -ista: arcaisme, plebeisme,
altruista, assembleista, egoisme, egoisid, panteisme, panteista, xiisme...

perd duen diéresi perqué no s6n compostos: proisme i lluisme.

¢) En linfinitiu, gerundi, futur i condicional dels verbs acabats en vocal + ir:

infinitiu: agrai, conduir, obeir, traduir...
gerundi: agraint, conduint, obeint, traduint...
futur: agraire, conduirds, obeird, traduirem. ..

condicional: agrairia, conduiries, obeiria, traduiriem...

/) En els mots Adymuir, trivmuir i derivats.




